
تجارت
معاون رفاه وزیر کار خبر داد

ثروتمندان۳برابرفقراواممیگیرند
مع��اون امور رف��اه وزیر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماع��ی با اش��اره به اینکه برای کاس��تن از 
چهره خشن سرمایه داری، بخش تعاونی شکل 
گرفت، اظهار داش��ت: حضور تعاونی ها در کنار 
نظام های س��رمایه داری غ��رب به نفع عمومی 
مردم و نتایج مثبت بسیاری منجر شد.  احمد 
میدری، مش��کلات فعلی بخش تعاون را به 2 
دس��ته درونی و بیرونی تقس��یم کرد و افزود: 
معاونت ام��ور تع��اون وزارت تع��اون درصدد 
حل مسائل و مش��کلات بیرونی است اما خود 
تعاونی ها باید مش��کلات درونی ش��ان را حل و 
در این زمینه جدی تر از گذش��ته عمل کنند. 
معاون وزیر رفاه همچنین نس��بت به عملکرد 
بانک ها در کش��ور انتقاد کرد و گفت: بر اساس 
مطالعاتی که تاکنون انجام شده، تنها 12 درصد 
از خانواده های ایرانی از تسهیلات بانکی استفاده 
کرده اند، چرا که دسترسی دهک های ثروتمند 
جامعه 3 برابر دهک های فقیر اس��ت، بنابراین 
سیستم های بانکی با این شیوه، فقر را تشدید 
می کنند. مع��اون وزیر رفاه خاطرنش��ان کرد: 
سیستم های بانکی در کشور ما عمیق و بزرگ 
نیستند و در شیوه توزیع تسهیلات باید تغییر 

ایجاد شود. 

سهامدولتدر۳شرکتبیمه
واگذارمیشود

وزیر امور اقتص��ادی و دارایی با بیان اینکه 
ضری��ب نفوذ بیم��ه  از 2/2 درص��د باید به ۷ 
درصد در پایان برنامه ششم برسد، اظهار داشت: 
خصوصی  سازی در بیمه ها را باید دنبال کنیم و 
3 شرکت بیمه ای را که در اختیار دولت است 
بای��د واگذار کنیم. به  گزارش فارس، مس��عود 
کرباسیان در بیست وچهارمین همایش بیمه و 
توسعه با تاکید بر اینکه بیمه باید نفوذ بیشتری 
در زندگی مردم داش��ته باشد، افزود: متاسفانه 
س��هم ما در بیمه های زندگی کم اس��ت و در 
برنامه ششم باید سهم بیمه های زندگی به ۵۰ 
درصد برسد. وی ادامه داد: بیمه مرکزی نقش 
تنظیم گر و سیاس��ت گذار را دارد و بیمه ایران 
نیز در اختیار دولت است ولی سایر بیمه ها باید 
خصوصی باشند. وزیر اقتصاد تاکید کرد: به طور 
جد پیگیر خصوصی  سازی و اصل ۴۴ هستیم، 
زی��را باید اول این موضوع را از وزارتخانه خودم 

پیگیری کنم.

ایرانواردکنندهانرژیمیشود
رئی��س مرک��ز تحقیق��ات راه، مس��کن و 
شهرس��ازی گفت: در صورتی که کشور نتواند 
مصرف انرژی خ��ود را کنترل و مدیریت کند 
بزودی تبدی��ل به واردکننده ان��رژی خواهیم 
ش��د. به گزارش باش��گاه خبرن��گاران جوان، 
محمد ش��کرچی زاده اظهار کرد: متأسفانه به 
میزان قابل ملاحظه ای اتلاف انرژی در کش��ور 
وج��ود دارد و این موضوع ارزش اف��زوده ای را 
برای کش��ور ایجاد نمی کند و تأثیر مثبتی  بر 
درآمد ناخالص ملی ندارد. شکرچی زاده با اشاره 
به اینکه در این ماه، آیین نامه اجرایی ماده 1۸ 
قانون اص��لاح الگوی مص��رف در هیأت دولت 
تصوی��ب و اب��لاغ می ش��ود، افزود: بر اس��اس 
ای��ن آبین نامه، دس��تگاه های دولتی مکلف به 
بررس��ی میزان مصرف انرژی در طول 2 سال 
و س��پس اجرای عملیات بهینه سازی مصرف 
انرژی ظرف ۵ س��ال ش��ده اند. ش��کرچی زاده 
در ادام��ه به اس��تفاده از مصالح اس��تاندارد در 
ساختمان  های کش��ور اشاره کرد و گفت: برای 
بهینه  سازی مصرف انرژی در ساختمان ها باید 
از مصالح استاندارد استفاده کنیم زیرا استفاده 
نامناسب از مصالح در نماهای ساختمان باعث 
آتش س��وزی گس��ترده ای در کش��ور انگلیس 
ش��ده بود. رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی تصریح کرد: س��الانه ۵۰۰ تا 6۰۰ 
هزار دس��تگاه           به تعداد س��اختمان  های کشور 
افزوده می شود و در صورتی که بتوانیم با تأمین 
اعتبار مناس��ب، میزان مصرف انرژی را در آن 
کنترل کنیم می توانیم امیدوار به بهبود وضعیت 
مصرف انرژی در کشور باشیم. در ادامه فرج الله 
رجبی، رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
کش��ور با بیان اینکه 1۰ سال دیگر در مصرف 
انرژی به وضعیت قطره چکانی خواهیم رسید، 
اظه��ار کرد: اگر میزان مصرف انرژی به همین 
روال ادامه پی��دا کند با وضعیت خطرناکی در 
این ح��وزه  روبه رو می ش��ویم. مرجبی یادآور 
شد: متأسفانه قانون مقررات ملی ساختمان  را 
هیچکس رعایت نمی کند اما هم اکنون طراحان 
و ناظران ساختمان را مکلف کرده     ایم این قانون 

را در ساختمان  های مسکونی به کار گیرند.

بررسیقراردادهایواردکنندگان
خودرودرشورایرقابت

رئیس شورای رقابت با اعلام اینکه »به تمام 
واردکنندگان اعلام کرده ایم قراردادهای فروش 
خود را به شورا ارسال کنند«، گفت: متأسفانه 
در قال��ب قرارداده��ای نامعق��ول هزینه های 
س��نگینی از خریداران دریافت می ش��ود. رضا 
ش��یوا در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه 
بی سامانی بازار خودروهای وارداتی باعث شده 
اش��خاصی از این ش��رایط سوءاستفاده کرده و 
خودروه��ا را در قال��ب قراردادهای غیرعادلانه 
به فروش برس��انند، اظهار داشت: اگر افرادی از 
وضعیت اقتصادی مسلط سوءاستفاده کرده و 
قراردادهای غیرمتعارفی را به خریداران تحمیل 
کنند، ش��ورای رقابت بر اساس ماده ۴۵ قانون 
اص��ل ۴۴ ب��ه موضوع ورود پیدا ک��رده و مانع 
اینگونه اقدامات خواهد ش��د. وی با بیان اینکه 
»بر همین اس��اس به تمام واردکنندگان اعلام 
کرده ایم قراردادهای فروش خود را به ش��ورای 
رقابت ارسال کنند«، افزود: متأسفانه در قالب 
قراردادهای نامعقول هزینه های س��نگینی از 
خریداران دریافت می شود و در آخر هم کسی 
پاس��خگوی تضییع حق��وق مصرف کنندگان 
نیست به همین دلیل شورا مانع این کار شده 
و تلاش خواهد کرد قراردادهای منصفانه ای در 

فروش خودروهای وارداتی تنظیم شود. 

کسریبودجهدولت
عاملرشدنرخارزاست

کارش��ناس پولی و بانکی با اشاره به اینکه 
نوسانات نرخ ارز ریشه در مسائل بنیادین دارد، 
گفت: در حال حاضر س��اختار بودجه ما تقریبا 
بی حساب وکتاب است و هرگاه دولت ها دچار 
کسری بودجه می شوند، سراغ افزایش نرخ ارز 
می روند. به گزارش تسنیم، عبدالخالق سجادی، 
کارش��ناس پولی و بانکی و از مدیران اس��بق 
بانک مرک��زی درباره الزام��ات و ضرورت های 
یکسان سازی نرخ ارز واقعی اظهار کرد: نرخ ارز 
همواره در طول انق��لاب و قبل از آن همراه با 
رانت بوده و همیشه این نرخ توسط مراکز قدرت 
تعیین می شد، آنها سعی می کردند قیمت ارز را 
پایین نگه دارند که بتوانند واردات انجام بدهند. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر رانت خواران از 
این موقعیت سوءاس��تفاده می کنند، گفت: بر 
اساس آمار متوس��ط افزایش قیمت ها در بعد 
از انقلاب تا س��ال نود و پنج، 1۷۰۰ برابر بوده 
است که این میزان در سیستم آماری 2۰ برابر 
و افزای��ش قیمت دلار نی��ز ۵۰۰ برابر بوده که 
این امر نش��ان می دهد نظام آماری ما درست 
و صحیح نیست. این مدیر سابق بانک مرکزی 
درباره دلایل نوسانات نرخ ارز بیان کرد: در حال 
حاضر س��اختار بودجه ما تقریبا بی حس��اب و 
کتاب است هرگاه دولت ها دچار کسری بودجه 

می شوند سراغ افزایش نرخ ارز می روند. 

17هزارچکبرگشتی
در7ماهنخستسال

عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون قضایی و 
حقوقی مجلس گفت: در ۷ ماهه س��ال جاری 
1۷ ه��زار چک برگش��تی داش��ته ایم. یحیی 
کمالی پور در گفت وگو با خانه ملت، با انتقاد از 
افزایش تعداد چک های برگشتی در سال های 
اخی��ر، گفت: اصلاح قان��ون چک برای کاهش 
جرائم اقتص��ادی در این حوزه و س��اماندهی 
اقتصادی در دس��تور کار کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس  اس��ت. وی با بیان اینکه چک 
ارزش و اعتب��ار قانونی خود را از دس��ت داده و 
عملا به ی��ک کاغذ بی ارزش در دس��ت مردم 
تبدیل شده اس��ت، افزود: متاس��فانه افزایش 
چک های برگش��تی در جامعه باعث تزلزل در 
حوزه تجاری و اقتصاد کش��ور شده است. وی 
با انتقاد از روند ارائه دسته چک به افراد تصریح 
کرد: متاسفانه روند ارائه دسته چک در جامعه به 
فراخور تناسب مالی افراد نیست و بعضا افرادی 
هستند که سرمایه ای ندارند اما ده ها دسته چک 
گرفته و در سطح بازار خرج کرده و باعث بروز 
نابسامانی هایی در حوزه اقتصادی کشور شده اند. 
کمالی پور تصریح ک��رد: در حال حاضر افراد از 
هر بانکی می توانند دسته چک دریافت کنند اما 
اگر قانون چک اصلاح شود دیگر امکان دریافت 
دس��ته چک از هر بانکی وجود نخواهد داشت، 
زیرا با بدحس��ابی فردی در یک بانک حساب 
او در تمام ش��بکه بانکی مسدود و در سیستم 
هویتی او این مهم ثبت و ضبط می ش��ود. وی 
یادآور شد: در ۷ ماهه سال جاری در حدود 1۷ 
میلیون چک برگشتی در کشور داشتیم که این 
میزان به اذعان کارشناسان بانکی تنها ۵ درصد 

چک های صادره در دست مردم است. 

رفاه

3اقتصاد

گروه اقتص�ادی: صادرکنندگان��ی که به همایش 
تجلی��ل از صادرکنن��دگان نمونه اس��تان تهران 
دعوت ش��ده بودند بیش��تر از اینکه دنبال اسامی 
تجلیل ش��دگان باشند به دنبال مس��ؤولان بودند 
ت��ا مشکلات ش��ان را مط��رح کنند. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، با وجود تبلیغات رسانه ای دولت بعد 
از اجرای برج��ام و فریاد زدن این موضوع که همه 
تحریم ها برداشته شده، بسیاری از فعالان اقتصادی 
تصور کردند فصل رونق اقتصادی فرا رسیده اما در 
کمال ناباوری مش��اهده شد که با برجام مشکلات 
بیشتر شده و حتی فعالیت آنها محدودتر می شود. 
کارشناس��ان مهم تری��ن علت افزایش مش��کلات 
را تحریم ه��ای داخل��ی و بزرگ تر ش��دن دولت و 
اشتباه بودن سیاست های اقتصادی اعلام می کنند 
و تحریم های بین المللی را علت ثانویه مش��کلات 
می دانند. ضمن اینکه با دیپلماسی ضعیف در حوزه 
اقتصاد نیز مش��کل صادرکنندگان دوچندان شده 
است. در همایش دیروز، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس بخوبی توانس��ت مشکلات صادرکنندگان 
را ترس��یم کند و از وزیر صنعت درخواس��ت کرد 

پاسخگو باشد.
 خودزن�ی و عملیات انتحاری صادرکنندگان  ■

ایرانی در بازارهای هدف
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در سال 
۹6 انتظار می رفت اتفاقات خوبی بعد از برجام رقم 
بخورد که هنوز تحقق نیافته است، البته لازم است 
در کنار این انتظارات موانع صادراتی هم برداش��ته 
شود. به گزارش فارس، محمدرضا پورابراهیمی در 
همایش تجلیل از صادرکنندگان نمونه استان تهران 
گفت: وضعیت کنونی تراز بازرگانی ما نشان می دهد 
در ۸ ماه سال ۹6 وضعیت تراز بازرگانی ما ۴ میلیارد 
دلار منفی است. وی افزود: حتما وزیر صنعت باید 
پاسخگو باشد و دلیل کاهش حجم صادرات ما باید 
توس��ط مدیران متولی بررسی ش��ود، زیرا اگر این 
وضعیت اس��تمرار یابد این نگرانی وج��ود دارد که 
تراز منفی بخش بازرگانی به 6میلیارد دلار برس��د. 
پورابراهیمی بیان داشت: در سال ۹6 انتظار می رفت 
اتفاق��ات خوبی بعد از برجام رق��م بخورد که هنوز 
تحقق نیافته که البته لازم است در کنار این انتظارات 
موانع صادراتی هم برداشته شود. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه در مجلس چند نکته 
مورد توجه اس��ت، گفت: وجود یک راهبرد اساسی 
در بخش بازرگانی در مجلس مورد توجه است. وی 
افزود: در 2 سال اخیر در مجلس یکی از موضوعات 
اساسی و مورد پیگیری ما این است که وزارت امور 

خارجه دیپلماسی اقتصادی را هم مدنظر قرار دهد، 
در حالی که وزارت امور خارجه ما بیشتر دیپلماسی 
سیاسی را مدنظر دارد. پورابراهیمی بیان داشت: البته 
با پیگیری های انجام شده اصلاح ساختار انجام شده 
و معاونت اقتصادی در وزارت امور خارجه ایجاد شده 
اس��ت، اگر چه نیازمند تحول اساسی در این بخش 
هستیم. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: موضوع تبیین بحث راهبردی 
ایران برای حضور در بازارهای جهانی بس��یار مهم 
اس��ت اما براساس گزارش های ما، فعالان اقتصادی 
ما در خارج از کشور خودسر عمل می کنند و حتی 
خودی را هم می زنند که به عنوان نمونه می توان به 
حضور فعالان اقتصادی با چنین وضعیتی در روسیه 

اش��اره کرد. فعالان اقتصادی ما در خارج از کش��ور 
عملیات انتحاری انجام می دهند و خودزنی می کنند. 
وی ب��ا تاکید بر اینکه نباید اجازه تخریب بازارهای 
خارج��ی را ب��ه صادرکنندگان داد، اف��زود: یکی از 
عواملی که باعث شده وضعیت صادرات ما در خارج 
از کشور خوب نباشد عدم وجود یک راهبرد در این 
زمینه است که مسؤولان دولتی و غیردولتی در این 
زمینه مسؤول هستند. پورابراهیمی بیان داشت: ما 
آماده هستیم در کمیسیون اقتصادی مبنای قانونی 
پیشنهادی بخش خصوصی و دولتی را برای تقویت 
صادرات و حضور در بازارهای جهانی تصویب کنیم. 
وی با اشاره به مش��وق های صادراتی اظهار داشت: 
متاس��فانه به دلایل مختلف مش��وق های صادراتی 

پرداخت نش��ده که البته ناش��ی از محدودیت های 
بودجه ای دولت اس��ت. پورابراهیم��ی گفت: اما به 
ه��ر حال باید در این حوزه و پرداخت مش��وق های 
صادراتی تحول جدی انجام ش��ود و برای حل این 
موضوع راهکارهایی از سوی مجلس پیشنهاد شده 
است. وی افزود: ما می خواهیم بحث جوایز صادراتی 
و مش��وق های صادراتی ارتباط پیدا کند به میزان 
پرداخت هایی که فعال اقتصادی ما باید به گمرک یا 
سازمان امور مالیاتی بپردازد تا مشوق ها از این طریق 
تحقق یابد و نیاز نباش��د جوایز صادراتی در بودجه 
اختصاص یابد. پورابراهیمی اظهار داش��ت: تامین 
مناب��ع صادراتی یکی از دغدغه های صادرکنندگان 
اس��ت و ظرفیت هایی که در ح��وزه اقتصادی برای 
تامی��ن منابع صادرات��ی وج��ود دارد از جمله نرخ 
تسهیلات بانکی متاسفانه بالاست. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس اظهار داشت: کاهش نرخ تسهیلات 
متناس��ب با کاهش نرخ سود سپرده ها مورد توجه 
مجلس اس��ت و حتما این موضوع در دس��تور کار 
مجلس قرار دارد. وی افزود: متوسط نرخ تامین مالی 
۴ تا ۵ برابر س��ایر کشورهاست و صادرکنندگان به 
این ترتیب قدرت رقابت خود را از دست می دهند. 
پورابراهیمی اظهار داشت: کاهش سود سپرده ها باید 
منجر به کاهش سود تسهیلات پرداختی شود و ما 
در مجل��س حتما در این زمینه برای بانک مرکزی 

تصمیم گیری می کنیم.

انتقاد شدید رئیس کمیسیون اقتصادی از وضعیت بد صادرات و تولیدکنندگان در دوران پسابرجام
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بیمه

سوخت

وزیر ارتباط��ات و فناوری اطلاعات 
در نخس��تین نشس��ت خب��ری با 
خبرنگاران به موضوع حذف اپلیکیشن های ایرانی 
از اپ اس��تور و گوگل پلی واکنش نشان داد و گفت: 
کارگروهی متشکل از چندین وزارتخانه این موضوع 
را بررس��ی کرد و در سفر اخیر ریاست جمهوری به 
نیویورک پیگیری های لازم انجام و موضوع شفاف 
ش��د و متوجه ش��دیم مقررات ویژه ای برای حذف 
اپلیکیش��ن های ایرانی از اپ استور وجود نداشته و 
تنها به دلیل بازرسی و سختگیری های دولت آمریکا 
ریسک همکاری با ایرانی ها افزایش یافته و به دلیل 
فرار از این ریس��ک حذف اپلیکیشن ها انجام شده 
اس��ت. وی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه 
آیا تفکیک اینترنت به ترافی��ک داخلی و خارجی 
در مصوبه جدید تعرفه های اینترنت با دسترس��ی 
یکسان به اطلاعات تعارض دارد، گفت: این موضوع 
نقض بی طرفی در دسترس��ی به اطلاعات نیس��ت 
و حتی اپراتورهای خارجی نیز برای دسترس��ی به 
اطلاعات داخلی پیش��نهاد ویژه در نظر می گیرند. 
جهرم��ی با اش��اره ب��ه تعام��ل وزارت ارتباطات با 
کسب وکارهای بخش خصوصی، گفت: در دیدار با 

فعالان بخ��ش خصوصی آنها 
از م��ا کمک نمی خواهند بلکه 
فقط می خواهن��د مانع ایجاد 
نکنیم، کسب و کارهای نوپا 2 
مشکل اساسی دارند که یکی 
از مهم ترین آنه��ا پرونده های 

بیمه ای است که این کسب وکارها حتی در صورت 
عدم موفقیت 2 س��ال بعد از تعطیلی با پرونده های 
بیمه ای روبه رو می شوند و به آدم های ممنوع الخروج 
تبدیل شده اند که ادامه این رویه باعث اضافه شدن 
بی دلیل آدم های دچار مش��کل می شود. وی گفت: 
در این رابطه پیشنهاد ایجاد شرکت های آزمایشی 
کارآفرین با مسؤولیت محدود و دارای قوانین بیمه ای 
ارائه شده که آمار اشتغال را نیز شفاف می کند. وی 
درباره راه اندازی 3 فاز شبکه ملی اطلاعات در دولت 
قبل گف��ت: برخی می گویند راه ان��دازی این فازها 
اصلاح وضع موجود بوده که هرچه تلقی شود ایرادی 
نمی گیریم و معتقدیم با این 3 فاز چرخ ایجاد شبکه 
مل��ی اطلاعات را به گردش در آوردیم. به گفته وی 
در 3 ماه گذشته با همکاری وزارت ارتباطات و مرکز 
ملی فضای مجازی س��ندی برای نظارت بر اجرای 

شبکه ملی اطلاعات و تطبیق 
رعایت الزامات این شبکه ابلاغ 
شده که مسؤولیت این نظارت 
به عهده یک نهاد بی طرف قرار 
داده خواه��د ش��د. وی یادآور 
شد: شبکه ملی اطلاعات مانند 
تیری در تاریکی است که سیاسیون آن را پروژه  ای 
بی انتها می بینند که هر وقت خواستند بتوانند به آن 
گیر بدهند و برخی علما آن را ش��بکه ای می بینند 
که در آن گناهی اتفاق نخواهد افتاد. وی در پاس��خ 
به انتقادات دیگری از توس��عه اینترنت در روستاها 
گفت: برخی می گویند اولویت نیاز روستاها اینترنت 
نیس��ت و اینترنت را برای س��رگرمی به روس��تاها 
برده اید در حالی که توس��عه اینترنت در روس��تاها 
ب��ا هدف س��رگرمی انجام نش��ده و ه��دف بهینه 
شدن زیرس��اخت ها برای ارائه سرویس بوده است. 
جهرمی درباره رصد برنامه های روی گوشی سفیران 
شرکت های حمل ونقل اینترنتی گفت: درباره حکم 
قضایی مسدود شدن اپلیکیشن ویز و منع استفاده 
از آن دعوایی نداری��م اما درباره نحوه ابلاغ ایراداتی 
مطرح است که شرکت اپلیکیشن تاکسی اینترنتی 

هنگام نص��ب تایید کارب��ر را برای دسترس��ی به 
برنامه های گوشی گرفته و این مورد رضایت نیست. 
در این باره 2 اقدام انجام ش��ده است، نخست اینکه 
به صورت ش��فاف اعلام کردیم این ش��یوه صحیح 
نبوده و شرکت های تاکسی اینترنتی باید بابت این 
موضوع از کاربران شان عذرخواهی کنند، دوم اینکه 
برای اجرای حکم قضایی تدابیر دیگری بیندیشند 
که با توجه به این موضوع نظام اعتبارسنجی برای 
اپلیکیشن ها را پیشنهاد دادیم. وی گفت: اگر تجهیز 
یا گوشی توسط شرکت تأمین می شد ایراد دخل و 
تصرف در اموال دیگران بر آن حاکم نبود. جهرمی 
درب��اره موفق نب��ودن پروژه فیلترینگ هوش��مند 
گفت: با پیش��رفت برنامه ها اکن��ون اغلب برنامه ها 
از پروتکل HTTPS اس��تفاده می کنند که عملًا 
امکان فیلترینگ هوش��مند روی آنها وجود ندارد. 
وزیر ارتباطات تاکید کرد: طرح رجیستری گوشی 
موبایل جز شماره ۷۷۷۷ هیچ شماره دیگری ندارد 
و به رغ��م خلاقیت زیاد برخی در کلاهبرداری برای 
این طرح هیچ قرعه کشی، راه میانبر و راه جعل دیده 
نشده است و هرنوع تماس با این مضامین با کاربران 

کلاهبرداری است.

آذری جهرمی مطرح کرد

سختگیری دولت آمریکا علت تحریم اپلیکیشن های ایرانی
با همکاری وزارت ارتباطات سندی برای نظارت بر اجرای شبکه  ملی اطلاعات ابلاغ شد

فاوا

نما

دولتبزرگ،بزرگترینآفتاقتصادکشورشدهاست
رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: بزرگ بودن دولت بزرگ ترین آفت برای اقتصاد کشور به حساب می آید و 
عاملی برای حل نشدن مشکلات است. مسعود خوانساری دیروز در مراسم تجلیل از صادرکنندگان نمونه 
استان تهران اظهار کرد: دولت بزرگ خود بزرگ ترین آفت برای اقتصاد کشور به حساب می آید و عاملی 
است که مشکلات پابرجا بماند و حل نشود. وی  با بیان اینکه برای رسیدن به رشد 8 درصدی اقتصادی 
باید سرمایه گذاری خارجی جذب کنیم، افزود: مشکلات دولت بزرگ در اقتصاد کشور و دخالت بیش از 
اندازه آن در تولید و صادرات باید حل ش�ود. رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: از س�ال بعد »یک در 
هزار صادرات« را حذف خواهیم کرد، همچنین یارانه حضور در نمایشگاه های خارجی نیز به صادرکنندگان 
پرداخت می شود. وی تصریح کرد: صادر کنندگانی که به عنوان نمونه انتخاب شدند، در میان هیات های 

تجاری اعزامی به سایر کشورها حضور خواهند داشت.

بودجه

نظارت

گ�روه اقتصادی: وزارت نف��ت تحت مدیریت بیژن 
زنگنه که پیش تر ثابت کرده بود به ژن های خوب و 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در استخدام نگاه 
ویژه ای دارد از اس��تخدام دانشجویان دانشگاه نفت 
که با تعهد اس��تخدام فارغ         التحصیل شده اند سر باز 
می زند. به گزارش »وطن امروز«، دانشجویان دانشگاه 
وزارت نفت در آبادان و تهران تحصن کردند، تحصن 
تهران را 12۰۰ نفر از دانش آموختگان این دانشگاه 
که با وعده اش��تغال در وزارت نفت ۴ س��ال از عمر 
خودش��ان را در دانش��گاه نفت گذراندند و تحصن 
آبادان را دانش��جویان حال حاضر دانشگاه نفت در 
اعتراض به بلاتکلیفی خود در آین��ده انجام دادند. 
بتازگی وزارت نفت طی اطلاعیه ای اعلام کرده است 
می خواهد با برگزاری آزمون استخدامی 2۵۰۰ نفر 
را جذب کند اما سوال اینجاست که اگر وزارت نفت 
ب��ه نیروی جدید نیاز دارد چ��را از دانش آموختگان 
خودش اس��تفاده نمی کن��د؟ دانش آموختگانی که 
با ش��رط بورسیه در دانشگاه نفت مشغول تحصیل 

بودند. بنا بر این گزارش، خبر استخدام دختر یکی 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در وزارت نفت 
آن هم با توصیه نامه و اعتراف بیژن زنگنه از استخدام 
نمایندگان ادوار مجلس شورای اسلامی به بهانه اینکه 
این افراد بعد از دوران نمایندگی دیگر کاری ندارند 
بر عصبانیت دانشجویان دانشگاه نفت افزوده است. 
پیش تر جلیل س��الاری، مدیرعامل اسبق شرکت 
مل��ی پخش فرآورده های نفتی ایران در گفت وگو با 
»وطن امروز«، درباره اینکه چرا نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با وجود نداشتن هرگونه تخصصی 
در حوزه نفت و گاز علاق��ه خاصی برای حضور در 
وزارت نفت دارند، گفته بود: هر کس��ی دوست دارد 
جایی که لابی بیشتر و پول بیشتری دارد کار کند، 
وزارت نف��ت یکی از این محل های پرلابی اس��ت، 

مسلما طرفدار بیشتری هم دارد.
دانشجویان دانشگاه نفت در شعب ابیطالب ■

دانش��جویان دانش��گاه صنعت نفت آبادان چند 
روزی است از امکانات اولیه رفاهی محروم شده اند و 
به گفته خودشان امکان این وجود دارد که فشارها از 
سوی پایتخت روی این دانشجویان بیشتر هم شود. 
یکی از این دانشجویان با قید اینکه نامش فاش نشود 
در گفت وگ��و با »وطن امروز« گفت: مش��کل ما از 2 
سال پیش شروع شد؛ زمانی که متوجه شدیم وزارت 
نفت رغبتی به جذب دانشجویان دانشگاه نفت خود 
ندارد. وی تصریح کرد: همان روزها دانشجویان مراتب 
اعتراض خود را به هیات رئیسه دانشگاه اعلام کردند 
اما متاس��فانه ترتیب اثری داده نشد و مجبور شدیم 
دس��ت به تحصن در دانشگاه بزنیم. پس از رسانه ای 

شدن اعتراض دانش��جویان، مسؤولان دانشگاه قول 
دادند به موضوع اس��تخدام دانش��جویان رسیدگی 
کنند اما این امر تحقق نیافت. این دانش��جوی سال 
۹۴ دانش��گاه نفت ادامه داد: حالا ما بعد از 2 س��ال 
از بی توجهی به استخدام دانشجویان از هیات رئیسه 
دانشگاه توضیح خواستیم اما به ما جوابی داده نشد و 
دانشجویان هم از 2۵ آبان سر کلاس ها حاضر نشدند. 
حالا بعد از چند هفته دانشگاه را تعطیل کرده اند، در 
کنار این موضوع سلف را هم تعطیل و حتی اینترنت 
محوطه و اطراف دانشگاه را هم قطع کرده اند. احتمال 
این می رود که در روزهای آینده گاز و برق خوابگاه ها 
را هم قطع کنند؛ جای تعجب هم نیس��ت چراکه 2 
سال پیش هم همین کار را کردند. وی در پاسخ به 
این س��وال که شما مشکل را در حال حاضر در کجا 
می بینید؟ گفت: مشکل نگاه آقای زنگنه به موضوع 
نیروی انسانی است، ایشان نه تنها به ما بلکه به خود 
پرسنل وزارت نفت هم کم لطف است. تا مادامی که 

این نگاه عوض نشود اوضاع به همین منوال است.

گزارش »وطن امروز« از اعتراض دانشجویان صنعت نفت

وزارت نفت دانشجویان نفت را استخدام نمی کند


